
felieton na marginesie

Jakie s¹ i czy istniej¹ 
granice demokracji? Czy 
mo¿na posuwaæ 
siê w obronie 
w³asnych intere-
sów do nara¿ania 
lub zniewa¿ania 
cudzych praw? 
Czy jakieœ formy 
protestu w ustroju 
demokratycznym mo¿na 
uwa¿aæ za nieakcepto-
walne? Podobne pyta-
nia móg³by sobie zadaæ 
ka¿dy uwa¿ny obserwator 
wydarzeñ ostatniego tygo-
dnia w naszym mieœcie. 

Zadaæ pytanie ³atwo, 
odpowiedzieæ zwykle jest 
trudniej. Czwartkowa pikie-
ta pod Urzêdem Miejskim 
pokaza³a rozmiar deter-
minacji jej organizatorów, 
którzy nie zawahali siê 
przed wzmocnieniem si³y 
swoich argumentów argu-
mentem si³y w postaci bo-
jowej grupy zwi¹zkowców z 
„Sierpnia 80”. 

Dziêki relacjom filmowym 
umieszczonym w Interne-
cie, ka¿dy mo¿e wyrobiæ 
sobie w³asn¹ opiniê o 
sposobie dzia³ania panów 
z gwizdkami i syrenami. 
Nie o to jednak chodzi. A 
przynajmniej nie tylko. 
Korzystanie z przywilejów 
jakie daje nam demokra-
cja nie mo¿e sprowadzaæ 
siê do dzia³añ o charak-
terze anarchistycznym, 
nawet, jeœli problem wy-
daje siê byæ s³uszny. Prze-
cie¿ i tutaj, w gliwickim 
Urzêdzie Miejskim niewie-
le brakowa³o, by bazarowa 
pyskówka przerodzi³a siê 
w rozróbê. 

Czy organizato-
rzy naprawdê 
uwa¿aj¹, ¿e 
z poziomu 
skrzynki po wa-
rzywach mo¿na 
przekonaæ pre-
zydenta miasta 
do swoich 
racji?

Czy s¹dz¹, ¿e parê petard 
wp³ynie na zmianê stano-

wiska pañstwowego 
urzêdu w tej czy 
innej sprawie? 
Przecie¿ pod¹¿aj¹c 
tym tropem mo¿na 
dojœæ do wniosku, 
¿e skoro petardy 
nie odnios³y skutku 

to mo¿e poskutkuje spo-
niewieranie sekretariatu 
albo parê siniaków u per-
sonelu ni¿szego szcze-
bla? Oczywiœcie w trakcie 
„sk³adania petycji” lub 
„roboczej wizyty u prezy-
denta”.

Patrz¹c na dane liczbowe 
publikowane po kolejnych 
wyborach, a szczególnie 
na dane dotycz¹ce fre-
kwencji wyborczych, dojœæ 
mo¿na do wniosku, ¿e 
przeciêtny obywatel de-
mokracji nie potrzebuje. 
Pomimo, ¿e od dwudzie-
stu lat mo¿emy cieszyæ 
siê ponownie korzyœciami, 
jakie daje demokracja 
parlamentarna, niewiel-
ka jest w spo³eczeñstwie 
œwiadomoœæ mo¿liwoœci 
wp³ywania w ten spo-
sób jednostki na losy 
kraju, regionu, ba nawet 
miasta. Przeciêtnie po-
strzega siê demokracjê 
jako mo¿liwoœæ robienia 
„wszystkiego”. W skraj-
nych przypadkach jest to 
pamiêtne wysypywanie 
zbo¿a na tory, blokowanie 
ulic czy palenie opon pod 
gmachami rz¹dowymi.

Gliwicki „konflikt o tram-
waj” pokazuje nam w 
pigu³ce polskie problemy z 
demokracj¹. Pokazuje te¿, 
jak dalek¹ drogê mamy 
jeszcze do spo³eczeñstwa 
obywatelskiego, w którym 
osoby poczuwaj¹ce siê 
do obowi¹zków wzglêdem 
dobra wspólnego s¹ 
wiêkszoœci¹ a nie dziwa-
kami - odmieñcami. 
A co z granicami de-
mokracji? No có¿, na 
razie wygl¹da na to, 
¿e najwiêkszy t³ok jest 
w³aœnie przy tych grani-
cach – przy wysypanym 
zbo¿u, petardach i mega-
fonach. 

Granice 
demokracji
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Miêdzynarodowe Œwiêto Pracy, 
obchodzone jest od 1890 roku. 
W Europie œwiêto pracy przypa-
da na dzieñ 1 maja. W USA 
i Kanadzie odpowiednkiem 
pierwszomajowego œwiêta 
jest Labour Day obchodzo-
ny w pierwszy poniedzia³ek 
wrzeœnia.

1 maja to œwiêto wszystkich 
ludzi pracy i nie musi siê 
kojarzyæ z pochodami i nudny-
mi przemówieniami. Od 2001 
roku w Europie organizuje siê 
tak zwany EuroMayDay. Jest to 
ruch na rzecz zhumanizowania 
pracy i ¿ycia wszystkich ludzi 
pracuj¹cych. 

Usilne próby kojarzenia z okre-
sem PRL nie zawsze oddaj¹    

w pe³ni znaczenie tego œwiêta. 
1 maja jest przede wszystkim 
œwiêtem pracowniczym. Jego 
geneza jest œciœle zwi¹zana       
z walk¹ o najbardziej uniwersal-
ne postulaty miêdzynarodowego 
ruchu robotniczego tj.: wprowa-
dzenie oœmiogodzinnego dnia 
pracy oraz godziwe warunki 
pracy i p³acy. Postulaty te s¹ 
wci¹¿ aktualne. 

Nale¿y pamiêtaæ, 
¿e pracownicy maj¹ 
uprawnienia, które 
gwarantuje im Konsty-
tucja i odpowiednie 
ustawy. 

Obecny kryzys nie mo¿e byæ pre-

tekstem do zabrania pracowni-
kom ich praw nabytych, o które 
ludzie pracy walczyli przez wie-
le lat, czêsto przelewaj¹c krew. 
Œwiêto Pracy obchodzone jest 
przecie¿ w rocznicê wydarzeñ, 
które mia³y miejsce przed 
laty w Chicago. 1 maja 1886 
roku policja zastrzeli³a tam 
cztery osoby w trakcie strajku 
maj¹cego sk³oniæ w³adze do 
wprowadzenia 8 – godzinnego 
dnia pracy.

Dzisiaj przepisy Prawa Pracy, w 
tym równie¿ przepisy dotycz¹ce 
czasu pracy, s¹ nadal czêsto 
³amane przez niektórych nie-
uczciwych pracodawców. Nie 
mo¿na tego tolerowaæ!!
Nale¿y pamiêtaæ, ¿e pracowni-
cy maj¹ prawo upominania siê 

Niech siê œwiêci 1 Maja...

i dochodzenia swoich praw pra-
cowniczych.

I w³aœnie o tym ma przypominaæ 
Œwiêto 1 Maja.

Marek Widuch
Przewodnicz¹cy SLD 

w Gliwicach

Tramwaj a Drogowa 
Trasa Œrednicowa

Faktycznie, gdy rozpocznie siê 
w Gliwicach budowa Drogowej 
Trasy Œrednicowej, linia tram-
wajowa 1 i 4 kursuj¹ca w Gli-
wicach zostanie zawieszona. 
Przerwa potrwa co najmniej 2 
lata. 
Tak wiêc w czasie realizacji tej 
inwestycji drogowej konieczne 
bêdzie zorganizowanie komu-
nikacji 
zastêpczej. Tramwaj bêdzie 
koñczy³ swój bieg w zajezdni 
przy ul. Chorzowskiej. 
W³adze miasta prawdopodob-
nie licz¹ na to, ¿e mieszkañcy 
przekonaj¹ siê do autobusu i 
nie bêd¹ protestowaæ kiedy po 
okresie zawieszenia tramwaj 
nie pojawi³by siê ju¿ na ulicach 
miasta.  

Tramwaj a ekologia

Gliwicki tramwaj nie jest pojaz-
dem ekologicznym. Magistrat 
wyliczy³, ¿e jego efektywnoœæ 
jest rzêdu 10 procent. Tram-
waj nie emituje spalin,  jednak 
energiê któr¹ zu¿ywa trzeba 
gdzieœ wyprodukowaæ. Na 
szczêœcie w pobli¿u Gliwic nie 
ulokowano ¿¹dnej elektrowni. 
W dodatku mówimy tylko o 
smrodzie, a gdzie ha³as, drga-
nia? To ju¿ nie jest ekologia? 
Z prezydenckiego opracowania 
wynika, ¿e nowoczesny Solaris 
równie¿ nie emituje spalin. Do 
atmosfery dostaje siê woda i 
dwutlenek wêgla. 

Remonty 
i modernizacje 

Remont torowiska nic nie da, 
bez wymiany taboru, z kolei 
wymiana taboru bez wymiany 
trakcji tez na nic siê zda.  To 
jest ca³oœciowe zagadnie-
nie. Nie mo¿na zrobiæ liftingu 
kawa³ka torowiska i bêdzie ok. 
I tak nie pojedzie po nim nowo-

„Tramwaj nie jest nasz”

czesny tramwaj. Dlaczego nie 
mo¿na na takie modernizacjê 
wykorzystaæ 2 lat przerwy w 
czasie budowy DTŒ?
To œwietna okazja, na któr¹ 
potrzeba co najmniej 300 mln. 
Nie mówi¹c ju¿ o operacji logi-
stycznej zwi¹zanej z wypruciem 
starych torów i po³o¿eniem no-
wych. Nie mo¿na te¿ pomin¹æ 
aspektów w³asnoœciowo - praw-
nych. Tramwaj nie jest nasz, 
jego w³aœcicielem jest spó³ka 
akcyjna - Gliwice nie mog¹ ot 
tak powiedzieæ - my sobie zrobi-
my nowe tory. 

11 unijnych milionów

W Gliwicach zaplanowano re-
mont 4 skrzy¿owañ – tylko 
i wy³¹cznie. £¹czna d³ugoœæ 
szyn na tych odcinkach 
wynosi³a 1600 metrów. Mia³o 
to kosztowaæ 24 mln. Mia-
sto mia³o daæ 12 mln reszta  
pochodzi³a z unijnej dotacji. 
W³adze Gliwic z tego projektu 
zrezygnowa³y. 

Uznano bowiem, ¿e wyremonto-
wanie 1600 metrów nic nie da. 
Po tych torach nadal jeŸdzi³by, 
ten sam rozpadaj¹cy siê tram-
waj. Na tej samej starej trak-
cji. To wyrzucanie pieniêdzy w 
b³oto. 

O modernizacji 
w Zabrzu 

Zapowiadanie wielkiej moder-
nizacji w Zabrzu to po prostu 
science-fiction.  Je¿eli za 24 
mln mo¿na wyremontowaæ w 
Gliwicach 1600 metrów torów, 
to 32 mln, którymi dysponuje 
Zabrze – dok³adnie o 400 me-
trów wiêcej. Je¿eli w Zabrzu 
jest 45-46 km torów, to co to 
s¹ 2 kilometry?  Co z reszt¹?

Na stare torowisko nie mo¿na 
puœciæ nowoczesnego tram-
waju, bo po tygodniu bêdzie 
do wyrzucenia. Na nowych, 
zabrzañskich  2 kilometrach 
bêdzie jeŸdzi³ stary tramwaj

O liœcie profesorów

Profesorowie K³osek i Sitarz 
dostan¹ odpowiedŸ na swój 
list. Zaproponujemy równie¿ 
rozmowê z w³adzami miasta na 
interesuj¹cy ich temat. Z bar-
dzo pobie¿nego ogl¹du mo¿na 
powiedzieæ, ¿e list nic nowego 
do dyskusji nie wnosi. Oprócz 
tego,  ¿e panowie profesorowie, 
mówi¹, ¿e tramwaj w Gliwicach 
jest w stanie tragicznym. I maj¹ 
racjê. W³adze miasta uwa¿aj¹ 
dok³adnie tak samo. 

Dlaczego? Z listu profesorów 
wynika, ¿e dlatego poniewa¿ 
miasto przez dziesiêciolecia w 
niego nie inwestowa³o. Je¿eli 
ktoœ uwa¿a, ¿e miasto mia³o 
mo¿liwoœci, prawo, obowi¹zek 
inwestowaæ w przedsiêbiorstwo, 
które jeszcze do niedawna by³o 
spó³k¹ skarbu pañstwa to jest 
to po prostu  niekompetentny.

Rozmawia³a 
Nina Drzewiecka 

GLIWICE. W tocz¹cej siê dyskusji na temat komunikacji tramwajowej w mieœcie, pojawia 
siê wiele w¹tków i spornych kwestii. Tym razem prezentujemy stanowisko w³adz Gliwic. 
Jak widz¹ przysz³oœæ tramwaju? Zapytaliœmy o to rzecznika Prezydenta Miasta - Marka 
Jarzêbowskiego.
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